
الهه محمدی، شهروند| بالاخره تکلیف معلوم 
شــد؛ تکلیف دو وزارتخانه بی وزیر. رئیس جمهوری 
همان طور که انتظارش می رفت، بعد از اعتراض های 
بعضی از نماینــدگان مجلس بــه معرفی نکردن دو 
وزیر جامانده از دولت دوازدهــم، دیروز در نامه ای دو 
سکاندار پیشنهادی اش را برای وزارتخانه های نیرو و 
علوم معرفی کرد تا در صورت رأی اعتماد مجلسی ها 
به این دونفر، قطار کابینه مسافرانش را کامل بشناسد. 
در نامه حســن روحانی که خطاب به علی لاریجانی 
رئیس مجلس شــورای اسلامی نوشــته شده، آمده 
اســت؛ »احتراما، در اجرای اصل 133 قانون اساسی 
جمهوری اســلامی ایران، به پیوست شــرح حال و 
برنامه جناب آقای دکتر رضا اردکانیان و جناب آقای 
دکتر منصور غلامی برای اخذ رأی اعتماد به ترتیب 
برای وزارتخانه های نیرو و علوم، تحقیقات و فناوری به 

مجلس شورای اسلامی معرفی می شود.«
حالا بعد از گذشت دوماه از تشکیل دولت دوازدهم، 
آنطور که رنجبرزاده عضو هیأت رئیســه مجلس به 
تسنیم گفته؛ یکشنبه هفته آینده مجلس دهم وارد 
رأی اعتماد به این دو وزیر خواهد شد. دو گزینه ای که 
علاوه بر این ، دیر به مجلس شــورای اسلامی معرفی 
شده اند. پیش از این، با موافقت ها و مخالفت هایی هم 

روبه رو بودند.
سوابق 2 وزیر 

منصور غلامی که دیروز به عنوان وزیر پیشنهادی 
علوم به مجلس معرفی شــده، متولد  سال 1332 در 
شهر همدان است. وی مدرک کارشناسی خود را در 
 سال 1355 در رشــته ترویج و آموزش کشاورزی از 
مدرسه عالی کشــاورزی همدان دریافت کرده است. 
غلامی در  سال 1364 مدرک کارشناسی ارشد خود 
را در رشــته علوم باغبانی از دانشگاه تربیت مدرس 
اخذ و در  سال 1374 دکترای علوم باغبانی خود را از 
دانشگاه آدلاید استرالیا دریافت کرد. ریاست دانشکده 
کشاورزی و معاونت اداری و مالی دانشگاه بوعلی سینا، 
عضویت در جهاد سازندگی همدان، مسئول اردوگاه 
روستایی این استان، سرپرست دانشکده کشاورزی 
شــهرکرد وابسته به دانشــگاه اصفهان و عضو جهاد 
دانشــگاهی اصفهان از مسئولیت های وی محسوب 
می شــود. همچنین راه انــدازی و عضویت در بخش 
امور فرهنگی بنیاد امــور مهاجرین جنگ تحمیلی 
در  سال 59، عضویت و همکاری در جهاد دانشگاهی 
دانشگاه اصفهان از  سال 60 تا 62، عضو انجمن اسلامی 
مدرسان دانشگاه های کشور از ابتدای تأسیس و عضو 
شورای مرکزی انجمن اســلامی دانشجویان ایرانی 
در آدلاید استرالیا در دوره تحصیل دکترا در کارنامه 
گزینه پیشــنهادی وزیر علوم دیده می شود، اما رضا 
اردکانیان همان طور که از فامیلش پیداســت، متولد 
استان یزد اســت. او در  ســال 1337 به دنیا آمده و 
مدرک کارشناسی خود را در رشته مهندسی عمران 
از دانشگاه صنعتی شــریف )1362( و سپس مدرک 
کارشناسی ارشد در مهندســی منابع آب )1372( و 
دکترای خود در زمینه مدیریت منابع آب را از دانشگاه 

مک مستر کانادا )1376( اخذ کرده است.  
فعالیت های اجرایی او در سطح ملی شامل خدمت 
در وزارت کشــور به عنوان معاون وزیر در هماهنگی 
امور عمرانی )1368-1366( و در وزارت نیرو به عنوان 
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی )1368-1369(، 
قائم مقام وزیر نیرو )1380-1377( و معاون وزیر در 
امور آب )1384-1380( است. در دوره دوم فعالیت 
در وزارت نیرو به عنوان مدیرعامل و رئیس هیأت مدیره 
شــرکت مدیریت منابــع آب ایران، دســت اندرکار 
مدیریت ســاخت و بهره برداری از طرح های توسعه 
منابع آب و نیروگاه های برق آبــی بود. فعالیت های 
اجرایی او در سطح بین المللی نیز شامل عضویت در 
 )UNESCO-IHP( هیأت رئیسه یونسکو- آی.اچ.پی
در پاریس )1381-1379( هیأت مدیره این نهاد در 
دلفت هلنــد )1386-1382(، هیأت مدیره انجمن 
بین المللی برق آبی در لندن )1385-1383( است. 
از دیگر فعالیت های او، تأسیس و اداره مرکز منطقه ای 
مدیریت آب شهری تحت پوشش یونسکو در تهران 
)1386-1381( است. در سال های 1386 تا 1394 
اردکانیان به عنوان مدیر موسس برنامه دهه بین المللی 
آب سازمان ملل به میزبانی دانشگاه سازمان ملل، در 
شهر بن آلمان مشــغول به کار بود؛ وی همچنین در 
فاصله سال های 1388 تا 1389 به عنوان سرپرست 
معاونت دانشگاه ســازمان ملل در اروپا فعالیت کرد.

او همچنین نایب رئیســی انجمن آبشناسی ایران و 
مدرس در دانشگاه شریف بوده و طرح ها و  پروژه های 
مختلفی را به انجام رسانده است. اردکانیان در مدیریت 
مجامع مختلف علمی و تخصصی بین المللی مرتبط 
با آب ازجمله  فرهنگســتان بین المللی آب، شورای 
حکام موسسه آموزشــی آب یونسکو، انستیتوی آب 
و محیط زیست دانشــگاه ملل متحد فعالیت کرده و 

 مسئولیت داشته است.  
اما و اگرهای غلامی

چند روز پیش بود که احتمال معرفی غلامی به عنوان 
وزیر علوم بر ســر زبان ها افتاد و همین احتمال کافی 

بود تا واکنش های گســترده ای نسبت به این موضوع 
صورت بگیرد تــا جایی که بعضــی از کاربران فضای 
مجازی و فعالان دانشــجویی این گزینــه را انتخاب 
درستی ندانستند و وزارت غلامی را ادامه  دوران امنیتی 
گذشته، سنگ اندازی در راه فعالان دانشجویی، کاهلی و 
بی عملی و عدم تحقق وعده های دولت )مانند بازگشت 
دانشجویان ستاره دار به تحصیل( می دانستند. تا جایی 
که دیروز بعد از انتشــار نامه معرفی غلامی به عنوان 
وزیر پیشنهادی از سوی حسن روحانی، 142 تشکل 
دانشجویی از دانشگاه های سراسر کشــور در نامه ای 
که در اختیار »شهروند« قرار دادند، درباره این گزینه  

احتمالی هشدار دادند. 
اما بعضی از اعضای فراکســیون امید از نمایندگانی 
بودند که نسبت به معرفی غلامی به عنوان وزیر علوم 
امــا و اگرهایی داشــتند، اما و اگرهایــی که بعضی از 
فعالان سیاســی هم بر آن تأکید کــرده و می گفتند؛ 
منصور غلامی بیشتر از آنکه اصلاح طلب باشد، سابقه 
اصولگرایی و حتی عضویت در جبهــه پایداری دارد و 
این موضوع با وعده های رئیس جمهوری سازگار نیست. 
این انتقادات ادامه داشت تا این که دو روز پیش محمود 
صادقی عضو این فراکسیون از جلسه ای در دفتر عارف 
به  همراه فاطمه سعیدی و جلال میرزایی نمایندگان 
اصلاح طلب تهران با منصور غلامی خبر داد. صادقی بعد 
درباره این جلسه گفت که با وجود آن که غلامی گزینه 
ایده آلی نیســت، در شرایط فعلی که عملا به بن بست 
رسیده ایم و حدود 10 تا 12نفر از گزینه ها، هرکدام به 
دلیلی خط خوردند، چاره ای جز حمایت از همین گزینه 
حداقلی نداریم. او درمجموع پاسخ های صریح و شفاف 
این وزیر پیشــنهادی را به انبوه انتقادات، قانع کننده 
دانست و در حساب کاربری اش در توییتر نوشت: »امروز 
در جلسه با دکتر غلامی گزینه پیشنهادی وزارت علوم 
انتقادها را صریح و بی پرده بیان کردیم. پاســخ هایش 

مستدل، منصفانه و متقاعدکننده بود.«
وزیر نیرو آری،  وزیر علوم نه!

هرچند منصور غلامــی در گفت وگویی که دیروز 

بــا »شــهروند« انجــام داد، انتقادات تشــکل های 
دانشجویی از خودش را رد کرد و گفت که نمایندگانِ 
مذاکره کننده با او هم پذیرفته اند کــه این انتقادات 
درست نیست، اما بهرام پارسایی، سخنگوی فراکسیون 
امید مجلس شورای اسلامی انتقادات از غلامی را به 
جا می داند و در گفت وگو با »شهروند« با بیان این که 
بعد از تأخیر دوماهه ای که برای معرفی گزینه وزارت 
علوم وجود داشت، انتظار افکار عمومی و نمایندگان 
به ویژه فراکسیون امید و جامعه دانشگاهی این بود که 
وزیری توانمند در این حوزه معرفی شود و اما و اگری در 
آن نباشد، می گوید: »من احساس می کنم با معرفی 
آقای غلامی این انتظارات برآورده نشــده است.« او 
ادامه می دهد: »آقای اردکانیان سابقه خوبی در سطح 
بین المللی در زمینه آب انجام داده اســت و می تواند 
وزیر موفقی باشــد. منتهی در بخش وزارت علوم ما 
انســان های قدر، توانمند و در ســطح وزارت داریم. 
البته آقای غلامی شخص محترم و شریفی هستند 
اما لوِل این وزارتخانه متفاوت اســت.« ســخنگوی 
فراکســیون امید با بیان این که، این فراکســیون به 
صورت مصداقی با رئیس جمهوری در این زمینه وارد 
گفت وگو نشده اســت، ادامه می دهد: »ما قبلا گفته 
بودیم که معرفی وزیر مناسب می تواند تأمین کننده 
وعده های رئیس جمهوری به 24 میلیون نفری باشد 
که می خواستند دیگر به عقب برنگردند و به ایشان رأی 
دادند. دولت باید براساس این شاخص ها، وزرایش را به 
مجلس معرفی کند و به نظر من با معرفی وزیر علوم 
به مجلس این شــاخص ها رعایت نشده است. انتظار 
می رفت که رئیس جمهوری با معرفی گزینه مناسب 
برای وزیر علوم نگرانی های موجود در جامعه را برطرف 
کند. آقای فرهادی گزینه ای بود که هم سابقه وزارت 
داشت و هم انسان توانمندی در حوزه وزارت علوم بود، 

اما ایشان به عنوان وزیر علوم معرفی نشد.« 
مسیر هموارتر   اردکانیان

اگر حساســیت ها در حوزه آب یکی از دلایل عدم 
رأی اعتماد نمایندگان به منصور بی طرف به عنوان 
وزیر نیرو در مردادماه بود، به نظــر رضا اردکانیان با 
توجه به سابقه معاونتش در امور آب در سال های 80 
تا 84 و سوابق بین المللی اش در این زمینه با مخالفت 
خاصی از ســوی نمایندگان مجلــس در این زمینه 
مواجه نخواهد شد. هرچند اردکانیان پیش از معرفی 
بی طرف، از گزینه های اصلی تصدی وزارت نیرو بود 
اما برخی حواشــی درمورد وضــع تابعیت این مدیر 
اصلاح طلب و همچنین نزدیکــی او به رئیس دولت 
اصلاحات پیش از این روند معرفی اش را با مشکلات 
مقطعی روبه رو کرد اما آنطور که بهرام پارسایی هم 
گفته، به نظر مسیر رأی اعتماد به او هموارتر از وزیر 
علوم خواهد بــود؛ »تخصص، تــوان و تجربه آقای 
اردکانیان آن قدر هست که قابل دفاع باشد. به نظر من 
اردکانیان از مجلس رأی اعتماد خواهد گرفت اما آقای 
روحانی می تواند گزینه های بهتــری را برای وزارت 
علــوم معرفی کند و من حــدس می زنم که منصور 

غلامی رأی اعتماد نمی آورد.«

رئیس جمهوری در نامه ای به علی لاریجانی، وزیر علوم و نیرو را به مجلس معرفی کردروی خط خبر

کابینه دوازدهم درایستگاه آخر 
  سخنگوی فراکسیون امید در گفت و گو با »شهروند« : اردکانیان رأی می آورد، غلامی نه!

سخنگوی شورای نگهبان: 

 تبدیل رفاه به مسأله اول کشور
 انحراف در انقلاب است

انتخاب| سخنگوی شــورای نگهبان گفت: 
تبدیل  شدن رفاه به مســأله اول کشور، انحراف 
در اولویت های انقلاب اســلامی اســت چرا  که 
رفاه اقتصــادی هدف انقلاب نیســت بلکه ابزار 
انقلاب است. عباســعلی کدخدایی عصر جمعه 
در مراســم پایانی اردوی فرهنگی آموزشی ناظر 
مسئولان انتخابات شورای نگهبان در حسینیه 
امام خمینی)ره( با اشــاره به زمان  شناسی رهبر 
معظم انقلاب در گوشــزد کردن موقعیت  های 
حساس تاریخی افزود: زمانی که تهاجم فرهنگی 
با گسترش شبکه های ماهواره  ای و تولید فیلم ها بر 
جامعه وارد شد، رهبری موضوع تهاجم و شبیخون 
فرهنگی را مطرح کردند. وی در ادامه اظهار کرد: 
در دهه هفتاد نیز شــاهد گســترش برنامه  های 
ماهواره  ای در جامعه بودیم و برخی مسئولان نیز 
به  اشتباه گفتند اشکال ندارد. وی گفت: در حوزه 
سیاسی نیز شاهد بودیم که در حل مسائل داخلی 
و خارجی سستی هایی ظاهر شد، غافل از این که 
وقتی دشــمن برنامه  ریزی می  کنــد و توافقی را 

مطرح می کند، برای پیشبرد اهداف خود است.

 عضو کمیسیون امنیت ملی
 و سیاست خارجی مجلس: 

صداوسیما ضابطه ممنوع التصویری را 
مشخص کند

ایسنا| نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی خواستار تعیین ضابطه ممنوع التصویری 
در صداوسیما شــد. علیرضا رحیمی اظهار کرد: 
متاسفانه صداوســیما به وظایف مسلم خود در 
قبال اطلاع رسانی درخصوص عملکرد نمایندگان 
تهران عمل نکرده و 15 ماه اســت که یک دقیقه 
برنامــه اختصاصی هم برای نماینــدگان تهران 
پیش بینی نشده درحالی که در شبکه های استانی، 
نمایندگان اســتان ها گزارش عملکرد خود را به 
مردم ارایــه می کنند. البته اخیرا صداوســیما با 
مجمع نمایندگان تهران یک جلسه داشته اند که 
بیشتر نگاه به آینده بوده و انتظار حمایت بودجه ای 
از مجلــس و نمایندگان مطرح شــد. این عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
همچنین گفت: همه مشکلات سازمان صداوسیما 
مالــی و بودجه ای نیســت و نبایــد موضوعات 
مدیریتی و سیاسی عملکرد صداوسیما را پشت 
پرده کسر بودجه و منابع مالی مسکوت گذاشت. 
وی اظهار کرد: باید ضابطه ممنوع التصویری در 
صداوســیما مشخص شــود. به هرحال در مورد 
عملکرد صداوسیما حساسیت هایی وجود دارد 
و باید چارچوب منافع ملــی در اقدامات آن مورد 
توجه قرار گیرد و انعکاس موفقیت های مهم ملی 
به ویژه در حوزه مدیریت شــهری از موارد مورد 
انتظار از صداوسیما اســت. رحیمی خاطرنشان 
کــرد: رویکرد صداوســیما درخصوص عملکرد 
شهرداری تهران و همچنین نمایندگان تهران به 
نوعی رویکرد تبعیض آمیز است که این رویکرد از 
طرف صداوسیما قابل قبول نیست چرا که پوشش 
عملکرد شهرداری در دوره آقای نجفی و قبل از آن 
به صورت محسوسی متفاوت است و بسیاری از 
اتفاقات دو ماه گذشته شهرداری و شورای شهر به 

مردم منعکس نشده است. 

 رئیس مرکز اطلاع رسانی
 و امور بین الملل وزارت کشور خبر داد: 

 دستور وزیر کشور 
 برای تشکیل ستاد تکریم ارباب رجوع

 و رسیدگی به شکایات مردمی
ایلنا| ســیدرمضان شجاعی کیاسری رئیس 
مرکز اطلاع رسانی و امور بین الملل، از دستور وزیر 
کشور برای اجرای مصوبه هیأت وزیران مبنی بر 
تشکیل ســتاد تکریم ارباب رجوع و رسیدگی به 
شکایات مردمی در صف و ستاد وزارت کشور خبر 
داد. کیاسری با اشاره به جلسه صبح دیروز شورای 
معاونین وزارت کشور گفت: در این جلسه، دکتر 
رحمانی فضلی؛ وزیر کشــور خطاب به معاونین 
وزارت کشور، استانداران، فرمانداران، بخشداران 
و شــهرداران در سراسر کشــور بر انجام خدمت 
بی منّت و پیگیری جدی روند اصلاح نظام اداری 
و تقویت ســلامت آن تأکید کرد و گفت: همه ما 
در اجرای عدالت و اســتیفای حقوق آحاد ملت، 
در نزد خدای تعالی و خون شهدا مسئول هستیم 
 و باید همه تلاش و مســاعی خود را در این مسیر 

بکار ببندیم. 

هاشمی شاهرودی: 

 نقش ایران در عراق
 به ارتقای امنیت محدود نشود

ایسنا| رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تصریح کــرد که نقش ایران در عــراق به ارتقای 
امنیت محدود نشود. آیت الله  هاشمی شاهرودی 
در جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام رفع فتنه 
استکبار در جداسازی عراق و خنثی شدن توطئه 
بدون خونریزی، درگیــری، منازعه و با کمترین 
هزینه را مایه  امیدواری و نقش جمهوری اسلامی 
به ویژه ســپاه قدس و سردار قاسم سلیمانی را در 
ارتقای امنیت عراق ستودنی دانست. رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام همچنین به خدمات 
جمهوری اسلامی در مقابله با گروهک تروریستی 
داعش و نقش ایران در افزایش امنیت عراق اشاره 
کرد و گفت: جمهوری اسلامی، پشتوانه ای قابل 
اتکا برای ملت و دولت عراق به حســاب می آید و 
حکومت مرکزی عراق به جمهوری اسلامی اعتماد 
وافی دارد؛ چنان که در طی ســال های گذشته، 
حمایت های جمهوری اســلامی، ضریب امنیت 
عراق را به طرز چشمگیری افزایش داده و موجبات 
آرامش و رضایت خاطر ملت عراق را فراهم آورده 
است. هاشمی شاهرودی، با بیان این که جمهوری 
اسلامی نباید تنها به حل مشکلات امنیتی عراق 
اکتفا کند، افزود: در کنار مسأله ی امنیت، نباید 
از مقوله  اقتصاد و همکاری های دو کشــور ایران 
و عراق در این زمینه غفلت کرد. همچنین نقش 
جمهوری اسلامی در سازندگی و آبادانی شهرهای 

عراق، اهمیتی ویژه دارد. 

رئیس دفتر رئیس جمهوری: 

 دولت خود را جدا از سپاه
 ارتش و بسیج نمی داند

خبرآنلاین| رئیــس دفتر رئیس جمهوری با 
اشاره به ســخنان اخیر رئیس جمهوری آمریکا 
در مورد ســپاه گفت: سپاه پاســداران، ارتش و 
نیروهای بسیج همه بخش اصلی نظام جمهوری 
اســلامی ایران هســتند و دولت خود را جدا از 
سپاه، ارتش و بسیج نمی داند. محمود واعظی در 
پاسخ به این سوال که وقتی ترامپ صحبت کرد، 
دولت یکپارچه در حمایت از سپاه موضع گرفت 
و همه جریان های سیاســی این موضع دولت را 
تحسین کردند اما درباره برجام چنین حمایتی 
از دولت نمی شود و حتی برخی انتقادهای تندی 
به دولــت انجام دادند، انتظــار دولت از جریانات 
سیاسی چیســت؟ گفت: ما که نمی خواهیم با 
کســی معامله کنیم، آنچه امنیت ملی و منافع 
ملی کشور را در برابر دشمنان و خارجی ها تأمین 
می کند، دولت وظیفه خود را انجام می دهد. وی 
دفاع از سپاه را وظیفه دولت دانست و افزود: آقای 
روحانی اولین بار نبود که چنین حمایتی را انجام 
داد. روز چهارشنبه گذشته که آقای ترامپ هنوز 
صحبت نکرده بود، آقای روحانــی درباره دفاع از 
ســپاه پاســداران صحبت کرد، همچنین آقای 
رئیس جمهوری در نیویــورک وقتی خبرنگاری 
سوالی پرسید، آن جا هم محکم از سپاه حمایت 

کرد. این موضع دولت دوازدهم است. 

محسنی اژه ای: 

 لازم نیست همه مسائل جرم تلقی شده 
و برای آنها مجازات تعیین شود

ایســنا| معاون اول قوه قضائیه با اشــاره به 
سیاست قضازدایی و جرم زدایی، تأکید کرد: لازم 
نیست همه مسائل جرم تلقی شــده و برای آنها 
مجازات تعیین شود. حجت الاسلام والمسلمین 
محســنی اژه ای با اشــاره به اقدامات لازم برای 
کاهش اطاله دادرسی در قوه قضائیه اظهار کرد: 
 قضازدایی و جرم زدایی از سیاســت های ابلاغی
 قوه قضائیه اســت و امیدواریم مجلس شورای 
اسلامی و قوه مجریه نیز در این امر کمک کنند. 
وی افزود: لازم نیســت همه مسائل جرم تلقی 
شــده و برای آنها مجازات تعیین شود؛ این یک 
سیاست کلی است که ابلاغ شده و مجلس و دولت 
برای اجرای آن به قــوه قضائیه کمک می کنند. 
محسنی اژه ای با بیان این که فراهم کردن بستر کار 
نیز باید در دستور کار قرار گیرد، عنوان کرد: وقتی 
حجم کار بیش از اندازه نیروی انســانی، بودجه و 
امکانات باشد، طبیعتاً کار آنطور که شایسته است، 
جلو نمی رود. وی بیان کرد: یکی از اقدامات لازم 
برای افزایش سرعت در کار در جهت تأمین منابع 
مالی و انسانی است که دولت و مجلس نیز در این 

زمینه می توانند کمک کنند. 

واعظ آشتیانی: 

 دیدار با رئیس جمهوری
 توسط دیگر تشکل ها ادامه یابد

ایلنا|  ســخنگوی جبهه یاران با بیان این که 
امیدوارم عــدم حضور حضــرات در دیــدار با 
رئیس جمهوری به بهانه گله مندی از دولت نباشد، 
گفت: اگر انتقادی داشتند انتقادشان محفوظ است 
ولی تصورم این است که هماهنگی مناسب برای 
حضور وجود نداشته است. امیررضا واعظ آشتیانی 
با اشاره به دیدار برخی اعضای جامعه روحانیت با 
رئیس جمهوری گفت: هماهنگی قوا با یکدیگر و 
ایجاد تفاهم به گونه ای که مردم احساس کنند، 
شکاف بین قوا و اقشار جامعه وجود ندارد، بسیار 
مطلوب اســت و همواره از سوی رهبری خطاب 
به سران قوا تأکید شده که همسو باشند و اصول 
انقلاب را پیگیری کنند تا مردم امیدوار و دشمنان 
ناامید شوند؛ چراکه تسری این اعتماد به سطوح 

جامعه از طریق مسئولان ایجاد خواهد شد.
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علی مطهری به سردار نجات:
توبه  محصورین نمی تواند یک طرفه باشد

شــهروند| علی مطهری نایب رئیس مجلس به 
ســخنان ســردار نجات درباره ممنوعیت های جدید 
برای رئیس دولت اصلاحات پاســخ داد. علی مطهری 
در مطلبی با عنوان »ســخنی با سردار حسین نجات« 
در اینستاگرام خود نوشته اســت: اخیرا سردار نجات، 
جانشین محترم رئیس سازمان اطلاعات سپاه در جمع 
فعالان فرهنگی گفته انــد محدودیت های جدید برای 
آقای خاتمی که برخی مطرح کرده اند همان است که در 

 سال 89 تصویب شده و چیز جدیدی نیست.
در وجود چنیــن مصوبه ای تردید اســت زیرا آنچه 
تاکنون بیان می شــد مصوبه برای دو محصور مشهور 
است. خوب اســت متن مصوبه مورد نظر جناب آقای 
نجات به اطلاع عموم برسد. همچنین لازم است متن 
نامه ای که اخیراً به رؤیت آقای خاتمی رسانده و رفته اند 
منتشر شود تا معلوم شود آیا محدودیت جدیدی ایجاد 
شــده یا خیر، خصوصاً که چند شــب پیش مأموران 
مانع رفتن ایشان به جلسه ای شــده اند که قبلاً در آن 
شــرکت می کرده اند.رویه فعلی برخلاف اصول 32 تا 
37 قانون اساســی است. نمی شــود عده ای در پشت 
پرده تصمیماتی بگیرند و هرچند وقت یک بار از نزول 
آیه ای خبر بدهند و به هیچ کس هم پاسخگو نباشند، نه 
به مجلس و نه مستقیماً به مردم. فقط می دانیم عده ای 
ناشناخته مصلحت نظام را تشخیص می دهند و هرکس 
را که صلاح بدانند در حصر و محدودیت قرار می دهند و 
هر وقت هم صلاح بدانند، مثــلًا نزدیک به موت او، وی 
را آزاد می کنند. آقای نجات گفته اند »اگر این افراد توبه 
کنند و جریان فتنه را محکوم کنند، نظام آنها را ســوار 
کشتی نجات خواهد کرد.« اما توبه نمی تواند یک طرفه 
باشد. اگر قرار بر توبه است، هم کسانی که زمینه فتنه 
را فراهم و هیزم آن را جمع آوری کردند باید توبه کنند 
و هم کسانی که آن را شعله ور ســاختند. تا زمانی که 
یک طرف را مقصر می دانید و از خطاهای طرف مقابل 
چشم می پوشید این موضوع حل نخواهد شد زیرا مردم 
احســاس عدالت و انصاف نمی کنند و وجدانشان آرام 
نمی گیرد.اساساً چه اصراری به توبه است. ممکن است 
کسی خطایی کرده اما معتقد باشد که خطایی نکرده 
است و طبعاً توبه هم نخواهد کرد. اگر اینها پس از 7 سال 
مجازات سنگین حصر خانگی بدون توبه آزاد شوند چه 
اشکالی دارد؟ این، خیال امثال جناب نجات است که اگر 
اینها بدون توبه آزاد شوند به معنی پیروزی آنها و شکست 
نظام است. اتفاقاً برعکس است، نشانه تدبیر و رأفت نظام 

اســت و جایگاه نظام تعالی پیدا می کند. تا دیر نشده 
است اقدام کنید. این که ملازمه ای میان پیروزی های 
منطقه ای ایران و سخت گیری های داخلی بر منتقدان 
برقرار کرده اید و فکر می کنید اگر فضا برای منتقدان و 
معترضان باز و قانون اساسی اجرا شود بر نقش منطقه ای 
ایران اثر می گذارد مقرون به صحت نیســت. هر دو کار 

باید با هم انجام شود و این دو قابل جمع اند.
سناریوهای پیش روی جامعتین

تا انتخابات ۹۸
خبرآنلاین نوشت: روزهای زیادی از تاثیرگذار بودن 
جامعتین گذشته است روزهایی بود که انتخابات با نام 
این ائتلاف برخواسته از روحانیت اصولگرا گره می خورد. 
از هر لیست و هر نامزدی حمایت می کردند به نتیجه 
مثبت می رســید. مثل روزگاري که هر دو تشــکل از 
نامــزدي محمدعلي رجایی براي ریاســت جمهوری 
حمایــت کردند. هرچند ســال ها بعــد در انتخابات 
94 خبرگان لیست مشــترک ارایه دادند اما باز هم آن 
روزهای اوج تکرار نشــد.اما جامعتین این روزها حال 
و هوای متفاوتــی را تجربه می کند. آیــت الله یزدی و 
تشکل تحت مدیریتش خود را از فضای سیاسی کنار 
کشیده اند و کمتر وارد بحث های انتخاباتی می شوند. 
آیت الله موحدی کرمانی هم چنــدان کار راحتی را در 
جامعه روحانیت دنبال نمی کند. چه آن که بعد از آیت الله 
کنی فضای جامعه روحانیت به ســمت چنددستگی 
پیش رفته اســت. با این وجود شکست پروژه جمنا در 
انتخابات 96 بازهم نگاه ها را به سمت جامعتین چرخانده 
که چه تصمیمی برای اردوگاه راست قرار است گرفته 
شــود.در همین راستاســت که می توان چند سناریو 
برای اصولگرایان و جامعتین متصور شــد. الف: تلاش 
براي بازگرداندن جایگاه شیخوخیت و ریش سفیدي 
به تصمیمات اصولگرایان. ب: پذیرفتن نقش و جایگاه 
مشورتی برای جامعتین و پرهیز از ورود به عرصه های 
اجرایی و تصمیم گیری انتخاباتی. ج: بازنگری در ترکیب 
جامعتین و اضافه کردن ضلع ســوم یا همان شورای 
ســه نفره فقها که آیت الله مصباح روحانی مورد وثوق 

نواصولگرا هم در آن حضور داشته باشد.
راز مخالفت های موتلفه با جمنا

نامه نیوز نوشت: موتلفه قبل از تولد جمنا تصمیم 
گرفته بود کــه در انتخابات 96 نامزد خــود را معرفي 
کند و زماني که صحبت از اتحاد فراگیر اصولگرایان به 
میان آمد، در درون حزب خود دچار اختلاف نظر شد. 
نتیجه اختلافات این بود که مصطفي میرسلیم به نفع 

رئیسي کنارگیري نکرد. گفته مي شد شوراي مرکزي 
موتلفه در مورد جمنا اختلاف نظــر دارند زیرا برخي از 
آنها حاضر نیستند دست بالاي جمعیت ایثارگران در 
این تشکل تازه تأسیس را بپذیرند. به هرحال در لحظه 
آخر موتلفه نامزد خود یعني میرسلیم را رها کرد و پشت 
رئیسي ایستاد.پس از انتخابات اما اعضاي موتلفه مسأله 
اختلافات داخلي را رد کردند و علت عدم تفاهم کامل 
با جمنا را به نحو دیگري توضیح دادند. به عنوان مثال 
محمدنبي حبیبي دبیر کل موتلفــه در گفت وگویي 
پیرامون اختلافاتشان سخن گفته اســت. به گفته او، 
»برخی می گفتند نیت جمنا خیر اســت و موتلفه در 
جمنا ادغام شــود. نظر دیگر این بود که رابطه با جمنا 
حفظ شود اما شــروطی در نظر گرفته شود و دیدگاه 
ســوم هم این بود که کاری به فعالیت جمنا نداشــته 
باشــیم.«حبیبي، بادامچیان و توکلي بینا ســه عضو 
شوراي مرکزي موتلفه تصمیم گرفتند که با جمنا همراه 
شوند اما دیگر موتلفه اي ها راه خود را رفتند. دلیلش را 
محمدعلی اسلامی عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه 
اســلامی توضیح داده است. او گفته اســت: »یکی از 
انتقادات وارده به جمنا، عدم تطبیق این جبهه با قانون 
احزاب کشور بود.«اما محمدعلي اسلامي وجود تقابل 
در این حزب درباره جمنا را نمي پذیــرد. او تاکید دارد 
که حزب یعنی تابع خرد جمعی بــودن و آنها همواره 
در تصمیمات تابع اکثریت هستند. به گفته او، اقلیت 

نیز آزادی طرح دیدگاه خود را برای دستیابی دقیق به 
تکلیف شــرعی دارد. اگر این مواضع در چارچوب نظام 
حزبی باشد طبیعتا نام آن مقابله اقلیت با اکثریت نیست.

آیت الله یزدی: باید با جریانی که
 تنها صلح امام حسن)ع(  را می بیند

    مقابله کرد
ایســنا نوشــت: آیت الله محمد یزدی در دیدار 
جمعی از مدیران مدارس علمیه کشــور لبنان، گفت: 
باید با جریان هایی که به مجموع کلمات اهل بیت)ع( 
نظر نمی کنند و تنها مثلاً به صلح امام حسن)ع( توجه 
و از قیام امام حســین)ع( چشــم می پوشند به مقابله 
برخاســت که البته این وظیفه، ســخت و سنگین و 
نیازمند به اطلاعات و معلومات کافی اســت.او گفت: 
درخصوص مولفه های حوزه انقلابی نیز باید گفت که 
علاوه بر شناخت، معرفت و تبیین، مبارزه و مناظره با 
جریان هایی است که تأثیر بسزایی در جامعه داشته و 
حتی در لباس روحانیت به انقلاب و اسلام ضربه می زنند 
مانند جریان شیرازی ها که رهبر انقلاب از آنان با عنوان 
»تشیّع انگلیسی« یاد کردند. باید با جریان هایی که به 
مجموع کلمات اهل بیت)ع( نظر نمی کنند و تنها مثلاً به 
صلح امام حسن)ع( توجه و از قیام امام حسین)ع( چشم 
می پوشند به مقابله برخاست که البته این وظیفه سخت 

و سنگین و نیازمند به اطلاعات و معلومات کافی است.


